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(Det talte ord gælder)  

 
Første behandling af budgetforslag 2020  
 
Budgettale  
Mia Nyegaard, 26. september 2019. 

 

Indledning  

• København er én af verdens bedste byer at bo og leve i.  
 

• En by i vækst, hvor livskvaliteten er høj og der er gode 
muligheder for at trives. 
 

• Med Københavns livability følger også responsibility.  
 

• I Radikale Venstre mener vi grundlæggende, at vores by 
skal kendes på, hvordan vi behandler dem og det, der ikke 
selv kan tage ordet.  
 

• Det handler om vores svageste og mest udsatte borgere. 
Det handler om vores børn og deres fremtid. Og det 
handler om vores klima og miljø. 
 

• En by i både social og grøn balance er afgørende 
forudsætninger for, at København er en attraktiv by for alle, 
både nu – og i fremtiden. 
 

• Vi har et ansvar for alle københavnere. Også for dem, der 
har det svært. 
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• Det ansvar har vi og Danmark ikke løftet godt nok igennem 
mange år. 
 

• I hele landet er der et strukturel pres på socialområdet. 
 

• Men pilen peger også herind, i Borgerrepræsentationen.  
 

• Så I år kan det godt være, det er Arnes tur, men jeg håber 
virkelig også, at det bliver Jeffs, Thomas’ og Mathildes tur.  
 

• Det er derfor afgørende for Radikale Venstre, at vi i disse 
budgetforhandlinger prioriterer de mest udsatte og sårbare 
københavnere først.  
 

• Radikale Venstre har som parti selvfølgelig politik på alle 
hylder.  
 

• Så igen i år går vi efter at løfte børnene i vores 
daginstitutioner og skoler.  
 

• De fortjener det bedste afsæt for at møde livet og udforske 
verden. 
 

• Og som altid ønsker vi at sætte gang i nye grønne 
initiativer, så København har førertrøjen i den grønne 
omstilling. 
 

• Derudover har vi også nogle få prioriteringer på BIF’s, KFF’s 
og SUF’s områder. 
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• Vi mener, at årets budgetaftale skal være et driftsbudget, 
hvor vi prioriterer kernevelfærden, og hvor vi tager ansvar 
for Københavns udvikling.  
 

• For alle københavnere.  
 

Socialområdet  

• På socialområdet er der behov for forbedringer.  
 

• Jeg taler ikke kun om at bibeholde de i forvejen alt for lave 
serviceniveauer, som vi kender i dag.  
 

• Jeg taler om et reelt serviceløft.  
 

• Det skylder vi de udsatte børn, de hjemløse og borgere med 
handicap.   
 

• Vi er mange her i salen, der knyttede et håb til den nye 
regering og dens velfærdsløfter.  
 

• Nu er der kommet lidt flere penge fra regeringens aftale 
med KL, bl.a. fordi kommunerne i årevis har oplevet et stort 
pres på det sociale område.  
 

• Det forpligter os her i København. Vi skal løfte 
socialområdet.  
 

• Det bør ikke være partipolitik.  
 

Børne og ungeområdet  
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• På børne- og ungeområdet er økonomien presset, fordi 
antallet af underretninger om børns trivsel er steget.   
 

• Det ser desværre ud til at fortsætte.  
 

• Vi har gjort alt, hvad vi kan for at få pengene til at strække 
og hjulpet flere børn inden for det samme budget. 
 

• Vi er selvsagt nødt til at anbringe de børn, som har behov 
for at blive anbragt. 
  

• Men det stigende økonomiske pres risikerer at gå ud over 
den forebyggende indsats.  
 

• Og det er netop de forebyggende indsatser, der har gjort, at 
vi har nedbragt antallet af anbringelser. 
 

• Hvis vi ikke hæver serviceniveauet på børneområdet og 
fortsætter helhedsorienterede indsatser for familierne, så 
får vi simpelthen ikke den forebyggende indsats med. 
 

• Derfor ønsker vi at sætte handling bag den politiske 
hensigtserklæring fra Overførselssagen om at udarbejde en 
budgetmodel for børneområdet.  
 

• Og afsætte penge til den børnehandleplan, som hele 
Socialudvalget har stemt for.  

 

Handicap  

• Handicapområdet er også økonomisk udfordret.  
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• Jeg vil gerne gøre det helt klart:  
 

• En tilbagerulning af kvalitetsstandarderne løser ikke 
udfordringerne alene.   
 

• Hvis vi blot skal fastholde det nuværende, ringe 
serviceniveau, så skal vi først og fremmest betale 
ekstraregningerne.  
 

• De kommer bl.a. fordi at flere borgere modtager 
borgerstyret personlig assistance – også kaldet BPA-
ordninger – og fordi antallet af psykiatriske diagnoser 
blandt børn og unge stiger.  
 

• Derfor ønsker Radikale Venstre, at vi betaler 
ekstraregningerne og samtidig tilfører penge til flere 
sagsbehandlere og til flere pædagoger på botilbuddene.  
 

Børn 

• Vi vil også løfte daginstitutioner og skoler. 
 

• Der kommer flere og flere børn i København. Derfor støtter 
Radikale Venstre også, at vi afsætter penge til at købe 
grunde og bygge nyt til byens børn.  
 

• Det gode liv for alle byens børn handler selvfølgelig ikke 
kun om mursten.  
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• Derfor vil vi i år prioritere flere midler til specialskolerne og 
styrke udsatte børns muligheder for at deltage i fritidslivet 
efter skoletid.  
 

• Vi vil også sørge for, at alle børn kan komme sikkert til og 
fra skole.  

• Derfor skal vi have gjort de sidste skoleveje i byen til sikre 
skoleveje. 

 

Grønt  

• København skal gå forrest i den grønne omstilling.  
 

• Vi har opstillet ambitiøse klimamål, og vi har travlt, hvis vi 
skal nå i mål - og det skal vi.  
 

• Et af de områder, hvor vi skal være mere ambitiøse, er den 
grønne mobilitet i byen.  
 

• Den måde vi transporterer os selv rundt på, har stor 
betydning for både CO2-udledningen og luftforureningen.  
 

• Og selvom CO2-udledningen i København er faldende, er 
udledningen fra trafikken stigende. Og luftforureningen er 
stadig for alt høj.  
 

• Derfor har vi en grøn mobilitetspakke med til 
forhandlingerne.  
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• For vi kan ikke vente på, at der blæser grønne vinde fra 
Christiansborg.  
 

• Vi skal gøre alt det, vi som kommune kan for at styrke og 
udbrede den grønne mobilitet i byen.  
 

• Det skylder vi dem, der er Københavnere nu, og dem der 
kommer.    
 

• Vi skal hele tiden gøre det lettere for københavnerne at 
vælge cyklen frem for bilen.  
 

• Desværre er der stadig strækninger i byen, hvor forholdene 
for cyklisterne ikke er gode nok.  
 

• Vi mener, at Strandboulevarden og strækningen mellem 
Grønttorvet og FL smidt-området skal prioriteres i år. 
 

• Vi skal også blive bedre til at fjerne de efterladte cykler i 
byen, så der bliver bedre plads til at parkere sin cykel. 
 

Afrunding 

• Alt i alt ser Radikale Venstre frem til at indgå i konstruktive 

forhandlinger om et budget med fokus på kernevelfærden, 
 

• Og som sikrer et København i grøn og social balance.  
 

Kort pause  

 

• Et København for alle.  


